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Karnyújtásnyira csökkent a távolság 
 
Hattagú delegáció érkezett 
szeptember utolsó napjaiban 
Zircre finn testvérvárosunkból, 
Nivalából. Látogatásuk apropója a 
Veszprémben zajló XV. Magyar-
Finn Testvérvárosi Konferencia 
volt. A küldöttség fogadására és 
köszöntésére a Városházán, a 
búcsúra pedig a Barátság Parkban 
került sor. Intézménylátogatás, 
nevezetességeink megtekintése is 
a program részét képezte.  
 

Az ünnepélyes fogadás alkalmával 
kék-fehérbe öltözött a Városháza aulája, 
gyertyák fénye hirdette a szeretetet és a 
barátságot a két nemzet és a 
testvértelepülések között, a sarokban a 
paraszti kultúra eszközvilágából 
állítottak össze egy kis kamarakiállítást 
a zirci finnbarátok.  

A vendégeket elsőként Németh 
István, a Bakonyi Finnbarátok Köre 
Egyesület tagja köszöntötte és 
tolmácsként is közreműködött az est 
során.  

Az ünnepi műsor a csetényi Bujka 
Néptánccsoport fellépésével kezdődött, 
elsőként egy olyan táncot adtak elő, 
melyet Csetényben gyűjtött Békefi 
Antal. Majd Petus Mónika és 
Marticsekné Szentkereszty Judit 
erdélyi, a Küküllő mentén gyűjtött 
népdalok csokrával örvendeztette meg a 
közönséget.  

A köszöntőjében két zirci születésű 
fiatalemberről beszélt Ottó Péter 
polgármester Magyarország és 
Finnország, illetve Zirc és Nivala 

kapcsolatának eredetét illetően. Az 
egyik Reguly Antal volt, aki a 19. század 
közepén – amikor az európai népek 
komoly érdeklődést mutattak a nyelvük, 
a származásuk, az identitásuk 
kutatásának irányába – elindult egy pár 
hónaposra tervezett európai körútra és 
egészen más irányból érkezett vissza 
nyolc évvel később. Útjának 
meghatározó állomása volt Svédország, 
itt találkozott ugyanis Arvidsson finn 
tudóssal, aki felhívta Reguly figyelmét a 
finnugor nyelvrokonságra, annak 

összefüggéseire. A szerencsés 
véletlennek köszönhető találkozás 
indította el őt a sok ezer kilométeres 
útján, hogy ezt a területet kutassa. 
„Mondhatjuk azt is, hogy Zirc és 
Finnország kapcsolata 1839 
novemberében indult, amikor Reguly 
Finnországba érkezett. Ott volt a forrás” 
– hangsúlyozta városunk vezetője, majd 
hozzátette: ezen a tudományos szálon 
kívül hosszú ideig nem nagyon volt más 
kapcsolat településünk és az ezer tó 
országa között. (Folytatás a 4. oldalon) 

 
 

Komplex fejlesztések 
egy élhetőbb városért 
 
Több mint egymilliárd forintos támogatást nyert el Zirc 
Városi Önkormányzat a TOP-PLUSZ pályázati rendszer 
„Élhető település” felhívásának keretében. Folytatódik 
városunkban a csapadékvíz-elvezetés rendezése, 
közlekedésfejlesztések valósulnak meg, a helyi lakosság 
és az idelátogatók számára vonzó, élhető közösségi 
terek jönnek létre.  
 

Az újabb nagyléptékű beruházásról közösen adott 
sajtótájékoztatót térségünk országgyűlési képviselője és városunk 
vezetője.  

Dr. Kovács Zoltán, Zirc térségének országgyűlési képviselője 
elmondta, a Terület- és Településfejlesztési Operatív program az 
előző uniós ciklusban indult, az eredményeit nagyobbrészt most 

lehet majd érzékelni. Emlékeztetett, hogy ebben a TOP-
programban Zirc városa már jó néhány pályázatot nyert, a 
jelentősebbek közül a Zöld város projektet említette. Hozzátette, 
a mostani beruházás 1,2 milliárd forintos nagyságrendet jelent, 
és ebből kiemelendő az élhetőbb városért megvalósuló 
fejlesztések. Minőségi előrelépés történik a zöldfelületek 
vonatkozásában, a csapadékvíz-elvezetés kérdésében és a 
közlekedési lehetőségeket illetően – tette hozzá.  

Ottó Péter polgármester kifejtette, hogy a 2021–2027-es 
uniós programozási időszak TOP-PLUSZ kiírásaira eddig 
összesen hat pályázatot nyújtott be az önkormányzat, és ez már a 
második, amelyik nyert. Az elsőről, amely a városi könyvtár 
energetikai korszerűsítését szolgálja, tavasszal adtunk hírt. 
Ennek a projektnek az állásáról is tájékoztatott a városvezető, 
bizalmát fejezte ki, hogy az őszi időszakban befejeződhet a 
tervezés folyamata és megkezdődhet a kivitelező kiválasztása. 
Hangsúlyozta, manapság ez különösen fontos, hiszen az 
energiaárak drasztikus emelkedése okán egyáltalán nem 
mindegy, hogy milyen költségszinten lehet üzemeltetni egy-egy 
épületet. Az újonnan elnyert pályázat részletei a 2. oldalon. 

A Barátság Parkban, a két nemzet zászlói alatt közös csoportkép örökítette meg a találkozás örömét  
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Újabb nagy volumenű fejlesztések valósulnak meg Zircen 
 
(Folytatás az 1. oldalról) 
Megtudhattuk, hogy az újonnan elnyert 
pályázat három főbb részre csoportosul. 
Az első része, a „kék” 
infrastruktúrafejlesztés célja a 
belterületi vízelvezető rendszerek 
fejlesztése. A város egy jelentős részén 
korábbi támogatás által már meg tudta 
valósítani az önkormányzat a főbb 
vízelvezetők rendezését, a most elnyert 
támogatásnak köszönhetően pedig a 
Zirc észak-nyugati részén lévő, mintegy 
két kilométeres hosszúságban húzódó 
úgynevezett Cigánydombi-árok és a 
hozzákapcsolódó vízelvezető-rendszer 
fejlesztése is megtörténik, így a város 
belterületi vízelvezetése szinte teljes 
területen alkalmassá válik a károk 
megelőzésére, melyet az egyre 
gyakoribb villámzivatarok okoznának.  

A második projektelem a zöld 
infrastruktúra fejlesztését célozza, 
amely a Hosszúrétet, a kerékpárút, a 
szakképző iskola és a sportpálya által 
határolt körülbelül kéthektáros területet 
érinti. Itt elsősorban a zöldfelület újul 
meg, illetve ehhez kapcsolódóan olyan 
egyedi és komplex fejlesztéseket tervez 
az önkormányzat, amely a város minden 
lakója és a hozzánk érkező, különböző 
érdeklődésű és korosztályú emberek 
számára biztosíthatja a szabadidő 
hasznos, kulturált, élményszerű 
eltöltését: játszótér, fitness park, 

csúszdapark, kisgyermekek számára 
KRESZ-park és egy kutyás park is 
létesül. A területen átfolyó csapadékvíz-
elvezető árok szinte folyamatos vizére 
alapozva pedig egy kis mesterséges tó 
kerül kialakításra parkkal, 
pihenőterülettel. Az esztétikai élményen 
túl a vizes térelem egyfajta záportározó 
szerepét betöltve a városközponti 
zöldfelületek öntözését is biztosíthatja a 
szárazságok idején is. A területen „okos 
városi” elemek – Wi-Fi-s, napelemes 
padok – is tervben vannak, az 
energiaellátást pedig megújuló 
energiaforrással tervezi biztosítani az 
önkormányzat a meglévő napelemes 
közvilágításhoz kapcsolódóan.  

A beruházás harmadik 
célterületeként a közlekedési 
fejlesztések is folyatódnak Zircen. Az 

Alkotmány utcán az utóbbi években 
megvalósult és ebben a projektben 
tervezett fejlesztésekhez kapcsolódóan 
parkoló-kapacitást bővít az 
önkormányzat: a művelődési ház és a 
szakképző-tornacsarnok körül lévő 
területeken összesen közel 2500 
négyzetméter felületen mintegy 80-100 
új parkoló létesülhet, részben lehetőség 
szerint „zöld” megoldással.  

Emellett az önkormányzat által 
saját forrásból megvalósított, az azóta 
nyert tapasztalatok szerint 
eredményesen működő „okos zebra” 
gyalogátkelő biztonsági rendszert 
további nyolc helyszínen tervezi 
bevezetni a város. A fejlesztés 
elsősorban a gyalogosok biztonságát 
szolgálja a nagy forgalmat lebonyolító 
82-es főúton történő átkelés során. A 
korszerű berendezéseknek 
forgalomszámláló funkciójuk is lesz. 

A beruházás költségmegoszlásáról 
is szólt a városvezető: a források 
negyven-negyven százaléka a kék és a 
zöld infrastruktúra fejlesztését szolgálja, 
a fennmaradó húsz százalékból pedig a 
közlekedési fejlesztések valósulnak meg. 
A támogatási szerződés megkötését 
követően még idén ősszel 
megkezdődnek az előkészítési, tervezési 
feladatok, hogy a négyéves 
megvalósulási időszak végére, 2025-re 
elkészülhessenek a fejlesztések. (kg) 

 
 

 

Új háziorvos rendel majd a harmadik körzetben 
 
Dr. Fáskerti Gabriella, a III. számú körzet háziorvosa nyugdíjba 
vonul, praxisát dr. Máthé Boglárka Emese oxyológus szakorvos 
veszi át. A képviselő-testület rendkívüli ülésen döntött, hogy a 
praxisengedély megszerzését követően határozatlan időre 
feladat-ellátási szerződést köt az orvossal és az egészségügyi 
szolgáltatójával. Az előszerződés megkötéséről is határoztak. Az 
új doktornő várhatóan december 1-jén kezdi meg tevékenységét.  
 
 
Véradás szüreti vendéglátással 
 
A Magyar Vöröskereszt Zirci Területi Szervezete véradást szervez 
október 27-én a Művelődési Házban. A zirci középiskolások 
10.00 és 13.00 óra között adhatnak vért, 14.00 és 18.00 óra 
között a lakosságot várják véradásra szüreti vendéglátással.  
 
 
Rokon Népek Napja 
 
Október 14-én a Reguly Antal Múzeum és Népi Kézműves 
Alkotóházban. 16.00 órától a Bakonyi Finnbarátok Köre 
Egyesület verses előadása Jan Kuntur a „Perem-lét könyve” című 
kötetéből. 17.30 órai kezdettel a „Számi vér” című film vetítése. 
 
 
Borzongás a múzeumban 
 
Az MTM Bakonyi Természettudományi Múzeuma október 28-án, 
a Múzeumok Őszi Fesztiválja program keretében éjszakai 
tárlatvezetésre hívja a látogatókat, ahol elsősorban a múzeumban 
megtalálható, de a természetben csak ritkán szemünk elé kerülő, 
éjszakai életmódot folytató állatokat mutatnak be. A rendhagyó 
tárlatvezetés negyvenöt perces, az első csoport 17.00, a második 
18.00 órakor indul. Regisztrálni október 25-ig lehet a 
szoke.edit@nhmus.hu e-mail címen, a részvétel díja 1000 Ft/fő. 

Ottó Péter polgármester és dr. Kovács Zoltán, 
térségünk országgyűlési képivselője a Városháza  
előtt megtartott sajtótájékoztatón 
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Kacagás, derű és 
fergeteges rock’and roll  
 
Városunk szépkorú polgárait 
köszöntötték Zircen az Idősek 
Világnapjához kapcsolódóan. 
 

A rendezvénynek ezúttal is a Pápai 
Szakképzési Centrum Reguly Antal 
Szakképző Iskola és Kollégiumának 
ebédlője adott otthont, amely szinte 
zsúfolásig megtelt a szórakozásra, 
kikapcsolódásra, közös élményszerzésre 
vágyó idősekkel.  

Az örömforrásokból pedig nem volt 
hiány, melyek sorát Harsányi Gábor 
Kossuth-díjas színművész és 
Udvarhelyi Boglárka énekművész „Egy 

óra múlva itt vagyok” című műsora 
nyitotta meg. A népszerű 
operettslágerekkel, kabaréjelenettel 
színesített előadás bepillantást engedett 

Harsányi Gábor gazdag filmszínészi 
múltjának humoros forgatási 
pillanataiba is. A kacagástól és derűtől 
lélekben megifjodott szépkorúak 
Udvarhelyi Boglárkával együtt zengték a 
szívüknek kedves, jól ismert dallamokat, 
sőt a bátrabbak még a mikrofont is 
magukhoz ragadhatták. A hálás 
közönség a két művésznek vastapssal 
köszönte meg az üdítő perceket, 
amelyhez kapcsolódtak Ottó Péter, Zirc 
város polgármesterének köszönet-
nyilvánító szavai is a felemelő 
produkcióért.  

Az ízletes estebéd előtt, városunk 
elöljárója pohárköszöntőjében 
mindenekelőtt tiszteletét és köszönetét 
fejezte ki az idősek felé, akik 
társadalmunknak hasznos és 
megbecsült tagjai, hiszen 
mindannyiunknak szüksége van arra az 
élettapasztalatra, bölcsességre és 
útmutatásra, amivel ők rendelkeznek, s 
amelyekre mai, nehézségekkel tűzdelt 
világunkban még nagyobb szükség van.  

Utalt arra is, úgy véli, hogy mindazt 
a jót, amit felcseperedésünk során 
szüleink, nagyszüleink nekünk 
ajándékoznak, gyermekeink gondos és 
szeretetteljes nevelése által 
viszonozhatjuk és köszönhetjük meg. Jó 
egészséget kívánt városunk idős 
polgárainak az elkövetkező évekre, 
valamint örömteli beszélgetéseket és 
mulatságot az est további részéhez.  

A finom vacsora után – amely az 
önkormányzati konyha vezetőjének, 
Bittmann-né Katzer Nórának és 
munkatársainak volt köszönhető – a 
táncparkett várta a közönséget, a remek 
talpalávalóról Kubicsek Rudi 
gondoskodott. A fergeteges rock’ and 
roll és twist-lépések során 
bebizonyosodott, hogy bizony valóban 
nem csak a húszéveseké a világ…!  

Testben – szellemben – lélekben 
megújult életerővel feltöltődve 
búcsúztak el egymástól az eseményen 
jelenlévők, a késő őszi, langymeleg estén 
hazafelé indulva. 

Zirc Városi Önkormányzat és a 
szervező intézmény, a Békefi Antal 
Városi Könyvtár, Művelődési Ház és 
Stúdió KB ezúton is köszönetet mond 
mindazoknak, akik segítették a 
rendezvény megvalósítását.   

(Csaba Lilla) 
 
 

Nem a kezdet vége, 
hanem a vég kezdete lett 
 
– Október hatodika minden fél számára mást jelentett 
és a szándékok ellenére mást eredményezett. Az 
osztrákok reményei szerint a március tizenötödikével 
kezdődő lázadásunk vége, azonban a történelem ítélete 
szerint a magyar és más népek államiságát elnyomó 
hatalom végének kezdete lett. 
 

Vachtler Erik önkormányzati főépítész mondta ezt az Aradi 
Vértanúk Emléknapján, a tizenhárom hős tábornokra emlékező 
beszédében a Március 15. téri emlékműnél.  

Sorolta, mennyi mindent köszönhetünk az aradi 
vértanúknak: – Arcot adtak a hősiesen küzdő magyar katonának. 
Nevet adtak a csatákban győztes, olykor vesztes magyar 
parancsnokoknak, hisz rajtuk kívül ismerjük-e még 13 magyar 
parancsnok, kapitány nevét véres történelmünkből? Szemlesütve 
kell magunknak is bevallani, többségünk nem. Pedig szükség van 
ilyen hősökre, hogy példájukkal ösztönözzenek a hazáért, az 
elveinkért vívott küzdelmekben, hiszen egy nemzet csak addig 
marad fenn, amíg vannak, akik hajlandók harcolni érte. 
Megadták egy gyakran forrongó, véres pártütésektől zavaros 
történelmű, az egymással vetélkedésbe sokszor majd 
belepusztuló nép számára a legfontosabbat, az együvé tartozást, 
a közös emlékezetet. Az ő mindent felülíró áldozatuknak 
köszönhetjük, hogy ma együtt ünnepelhetjük a szabadságharc 
minden dicső és tragikus évfordulóját, határon belül és kívül. 
Nélkülük lehet, hogy az akkori napi politika lenyomataként, ma 
külön-külön, mást és mást ünnepelne a nemzet Kossuth-párti, 
Széchenyi-párti, Görgey-párti emlékezete, de az is lehet, hogy 
nélkülük nem lenne magyar nemzet, és már nem ünnepelnénk 
semmit. Végül pedig megadták a forradalom utáni emberek, 
politikusok és diplomaták, az ország számára azt a szent dühöt, 
és megalkuvást nem ismerő, konok ellenállást, mely – igaz, majd 
egy emberöltő után – elvezetett a Kiegyezéshez, mely minden 

hibája, benne a mi hibáink ellenére is, modern államiságunk, 
tragédiák közt született függetlenségünk egyik bölcsője lett – 
hangsúlyozta a szónok. 

„Ez vértanúságuk legnagyobb ajándéka. Ezért amíg magát 
magyarnak vallók összegyűlnek e napon, bárhol a világon, a 
legnagyobb hála illeti e nemes férfiak áldozatát!” – zárta 
gondolatait Vachtler Erik.  

Zirc Városi Önkormányzat, a Zirci Országzászló Alapítvány 
és a szervező Békefi Antal Városi Könyvtár, Művelődési Ház és 
Stúdió KB nevében Csaba Lilla köszöntötte az egybegyűlteket és 
felidézte a 173 évvel ezelőtti eseményeket, felsorolva a vértanúk 
neveit.  Az emlékező szervezetek elhelyezték a tisztelet koszorúit 
az aradi vértanúk emlékművénél. Ezt követően a történelmi 
egyházak képviselői – Marton Bernát perjel atya, Vecsey Katalin 
református lelkész és Pápicsné Jakab Johanna Júlia evangélikus 
lelkész – áldást mondtak az aradi vértanúk emlékére.  

A műsort Németh Nikoletta, a III. Béla Gimnázium, 
Művészeti Szakgimnázium és Alapfokú Művészeti Iskola tizedik 
osztályos tanulójának szavalatai zárták keretbe, végül az 
emlékezők mécsesgyújtással adóztak a hősök előtt. KG    

Csaba Lilla köszöntője és a koszorúzók sorfala a megemlékezésen 

Ottó Péter polgármester koccint a szépkorúakkal 
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Tovább erősödött Zirc és Nivala testvérvárosi kapcsolata 
  
(Folytatás az 1. oldalról) 

– A másik szerencsés véletlen – bár tudjuk, hogy véletlenek 
nincsenek – már a kilencvenes évek elején történt, amikor egy 
zirci fiatalember, Turi Balázs Finnországba került és jó 
értelemben véve megfertőzte őt az ottani emberek szeretete, a 
kultúra, és megtanulta jól a finn nyelvet. Hazaérkezését követően 
közösség létrejöttét motiválta Zircen, és a kis patakocska 
folyammá terebélyesedett: kialakultak a civilek, az 
önkormányzatok és az oktatási intézmények közötti kapcsolatok 
– mondta Ottó Péter polgármester. 

Felhívta a figyelmet a hivatalos kapcsolat létesítésének 
huszonnégy-éves évfordulójára, 1998. október 1-jén került 
aláírásra a testvértelepülési szerződés, így a nivalai vendégek 
látogatásának akár lehetett volna ez is az apropója.  

Kiemelte, hogy közel hatvan partnerkapcsolat működik a két 
ország között, a háromévente megrendezésre kerülő 
testvértelepülési konferencia kapcsán pedig megjegyezte, a 
napirendre tűzött témák komolyan hozzájárulhatnak ahhoz a 
tudás- és tapasztalatcseréhez, amely mindegyik település 
számára fontos lehet. A járvány, majd a háború által sújtott 
időszak olyan új kihívások elé állított mindenkit, amit egy ilyen 
konferencia keretében is meg kell vitatni. Hangsúlyozta, arra 
törekszik Zirc, hogy a veszprémi szakmai fórumon történő 
részvétel mellett a testvérvárosban is minél több tapasztalattal, 
élménnyel gazdagodjanak a vendégek.       

A polgármester végül köszönetét fejezte ki mindenkinek, aki 
elfogadta a meghívást a nivalai küldöttség tiszteletére rendezett 
fogadásra, külön köszönetet mondott a Bakonyi Finnbarátok 
Köre Egyesületnek, amely példaértékű munkát végez városunk 
életében és ezúttal is oroszlánrészt vállalt abban, hogy a 
vendégek érezzék a szeretetünket és a megbecsülésünket.   

„Nekünk, bakonyi finnbarátoknak már néhányszor 
megadatott a lehetőség, hogy otthonra találjunk a ti csodás 
országotokban. Utazásaink során megélhettük csodáit, szépségét. 
A legnagyobb élményt mégsem a csendjével beszédes táj adta, 
hanem a finn emberek szelíd, visszafogottabb, de annál mélyebb 
barátsága” – hangzott el Wenczel Zsuzsanna, a Bakonyi 
Finnbarátok Köre Egyesület elnökének ünnepi gondolatai között, 
aki meglepetésként előbb finn nyelven mondta el a köszöntőjét. 

Hozzáfűzte, az elmúlt negyedszázadban, amióta működnek, 
volt szerencséjük néhányszor viszonozni ezt a szeretetet, és ezek 
az alkalmak, mint ez a mostani együttlét is, számukra újabb, 
évekre szóló lendületet adnak, hogy hirdessék, él fenn északon 
egy testvéri nép, van egy város Közép-Finnországban, ahol a 
kedves embereket barátaiknak hívhatják. „Örülök, hogy ebben a 
teljesen átalakulni készülő világban van személyes dolgom, van 
valami fontos, amit megtehetek, ami az én ügyem lesz, és 
köszönöm, hogy ebben a jó ügyben mi, magyarok és finnek 
partnerek lehetünk”.  

Ezt követően kölcsönös filmvetítéssel ajándékozták meg 
egymást a testvértelepülések. A finnbarátok prezentációs 
összeállításából kiderült, hogy a nagy távolság ellenére mennyi 
találkozást, mennyi örömteli pillanatot hozott a negyedszázados 
barátság.  

A nivalai emberek meleg szeretetét a testvértelepülési 
delegáció vezetőjeként Päivi Karikumpu polgármester asszony 
adta át Zirc város lakóinak. Kifejtette, nagyon fontosnak tartja a 
két ország, illetve a két város között működő partnerséget, 
különösen a mai időben, és köszönetét fejezte ki azoknak, akik a 
kapcsolat fenntartásán munkálkodnak.  

Bizalmát fejezte ki, hogy az itt tartózkodásuk során lesz 
lehetőség elmélyíteni és még komolyabb tartalommal megtölteni 
a két város közötti kapcsolatot. 

A műsort a Zirci Városi Vegyeskórus előadása zárta. Magyar 
és finn dalok is szerepeltek a repertoárjukban, a „Tavaszi szél 
vizet áraszt” című népdalt két nyelven is előadták. A közönség 
vastapssal kísérte az énekesek produkcióját.  

A program állófogadással zárult. „Az a távolság, ami fizikai 
értelemben a két település között van, ilyenkor karnyújtásnyi 
távolságra csökken” – hangsúlyozta városunk vezetője, majd 
emelte a poharát a testvértelepülések közötti együttműködésre, 
annak a gazdag múlt után a jövőben is intenzív, fényes jövőjére. 

 

 
Karnyújtásnyira egymástól – a testvértelepülések polgármesterei a 
további együttműködésre koccintanak. Középen Németh István, akinek a 
tolmácsi közreműködésére folyamatosan számíthatott a város  

 
Finn testvérvárosunk küldöttsége Zircen kapott szállást. 

Szerdán és csütörtökön részt vettek a XV. Magyar-Finn 
Testvérvárosi Konferencián. A kétnapos szakmai tanácskozáson 
városunkat Ottó Péter polgármester, Wenczel Zsuzsanna, a 
Bakonyi Finnbarátok Köre Egyesület elnöke és Németh István, 
az egyesület tagja képviselte.   

A következő két napban intézménylátogatásra és a 
nevezetességek megtekintésére került sor Zircen. A vendégek 
megismerték a Zirci Erzsébet Kórház-Rendelőintézetet, a Zirci 
Benedek Elek Óvoda és Bölcsődét, a Zirci Reguly Antal Német 
Nemzetiségi Nyelvoktató Általános Iskolát, a III. Béla 
Gimnázium, Művészeti Szakgimnázium és Alapfokú Művészeti 
Iskolát, a Zirci Járás Szociális Szolgáltató Központot, valamint az 
PSZC Reguly Antal Szakképző Iskola és Kollégium intézményét 
az Agrárműszaki Emlékek Gyűjteményével egybekötve. 
Ruhájukon Zirc és Nivala címerét ábrázoló kitűzővel jártak 
intézményről intézményre a küldöttség tagjai, és minden 
vendéglátónak ajándékkal köszönték meg a kedves fogadtatást. 
Az útjuk során kísérte őket Ottó Péter polgármester, Hevesi 
Mariann, az önkormányzat turisztikai referense és Németh 
István, aki a fordításban ezúttal is segítségre volt. 

Péntek délután a Reguly Antal Múzeum és Népi Kézműves 
Alkotóházban folytatódott a program. Előbb Marton Károly 
nemezelő mester kalauzolta végig a vendégeket az 
alkotóműhelyekben, majd dr. Ruttkay-Miklián Eszter 
tárlatvezetésével megtekintették a „Regulyversum” című állandó 
kiállítást, közreműködött dr. Vida Beáta megbízott 
intézményvezető. A mézeskalácsos műhelyben a bakonyi 
finnbarátok szakmai vezetésével a testvérvárosok közös 
réteskészítésére került sor. Az ünnepi vacsorán részt vett és 
beszédet is mondott Turi Balázs, Bakonycsernye polgármestere, 
a nivalai kapcsolat zirci „atyja”, a Bakonyi Finnbarátok Köre 
Egyesület alapító tagja is.     

Szombat reggel a Barátság Parkban, a vendégfogadásban 
aktívan közreműködő finnbarátok énekes-zenés műsorral 
búcsúztak el a nivalai delegációtól. Wenczel Zsuzsanna elnök 
mondott köszöntőt, felelevenítve a hely azon kedves emlékeit, 
amelyek a finn kultúra ápolásához kötődtek. 

Hazaindulás előtt a vendégek még megtekintették a Zirci 
Ciszterci Apátság látnivalóit és az MTM Bakonyi 
Természettudományi Múzeumát. Nagy érdeklődéssel 
nézték végig a Műemlékkönyvtárat, a Király-szobát és a bazilikát, 
nagyon élvezték Marton Bernát atya vezetését. 

A vendégek a visszajelzések alapján rendkívül jól érezték 
magukat az itt eltöltött napok során, gratuláltak városunk 
fejlődéséhez, amit az utolsó látogatás  óta tapasztaltak. 
Reményüket fejezték ki, hogy megerősíti a testvérvárosi 
kapcsolatait a két város. Ne feledjük, a Nivala és Zirc között 
megkötött testvérvárosi szerződés a jövő évben jubilál, 
negyedszázados születésnapját ünnepli majd! KG 
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Csapatmunkával a biológiai sokféleség megőrzéséért 
 
Biodiverzitás a Bakonyban címmel a Pintér-hegy 
természeti értékeit bemutató kiállítás nyílt a III. Béla 
Gimnázium, Művészeti Szakgimnázium és Alapfokú 
Művészeti Iskola diákjainak alkotásaiból. A projektet az 
iskola az MTM Bakonyi Természettudományi 
Múzeumával történő példaértékű együttműködésben 
valósította meg.   
 

A gimnáziumban megtartott nyitórendezvényen, a földszinti 
aulában kiállított tablók környezetében Tamási Ivett, a III. Béla 
Gimnázium, Művészeti Szakgimnázium és Alapfokú Művészeti 
Iskola intézményvezető-helyettese köszöntötte az 
egybegyűlteket.  

Mint azt elmondta, a projekt a Nemzeti Tehetség Program és 
a Miniszterelnökség támogatásával, mintegy másfél millió 
forintos költségvetéssel valósult meg a 2021–2022-es tanévben 
egy hónapokon átívelő programsorozattal. A pályázat alapvető 
célja az volt, hogy a helyi természeti értékek megismerésén 
keresztül tudatosítsa a tanulókban a biodiverzitás fontosságát, 
önálló kutatási tevékenységre és eredményeik bemutatására 
ösztönözze őket.  

A diákok egyrészt átfogó képet kaptak a Pintér-hegy 
változatos élővilágáról, másrészt egy szabadon választott kutatási 
témába merülhettek bele, és ennek eredményét mutatják a 
kiállított tablók, melyeket a digitális ismeretek elsajátítását 
követően egy kiadványszerkesztő szoftverrel készítettek el. A 
pedagógus hangsúlyozta, a résztvevő húsz tanuló egyedi 
terméket hozott létre, hiszen az egyéni tapasztalatuk, gyűjtő- és 
kutatómunkájuk tárgyiasult formáját lehet megtekinteni. A sok 
érdekességet tartalmazó ismeretterjesztő szöveget saját maguk 
által készített fotókkal illusztrálták. Élménnyel, tudással, 
tapasztalattal gazdagodtak a programsorozat jóvoltából. A tablók 
tartalma egy kiadvány formájában is eljut majd az 
érdeklődőkhöz.  

Tamási Ivett azt a csapatmunkát is méltatta, amely a projekt 
során létrejött: a diákok munkáját az iskola több pedagógusa is 
segítette, a szakmai programok megvalósítását pedig az MTM 
Bakonyi Természettudományi Múzeumának munkatársai 
biztosították; ismeretterjesztő előadásokat, tárlatvezetést, 
terepgyakorlatokat, könyvtárlátogatást, irodalomkutatást 
tartottak. A szövegek nyelvi lektorálásában is kaptak külső 
segítséget, pénzügyi vonatkozásban pedig számíthattak a 
fenntartó Veszprémi Tankerületi Központ közreműködésére.  

Dr. Kutasi Csaba, a projekt megvalósításában partner MTM 
Bakonyi Természettudományi Múzeumának igazgatója kiemelte, 
fontosnak tartják a térség, különösen a város oktatási 
intézményeinek a bevonását a Bakony természeti értékeinek a 
megismertetésébe. A város határában magasodó Pintér-hegy jó 
bemutatóhelye a Magas-Bakony természeti értékeinek. Az 

önkormányzat felkérésére 2015-ben részletesebb vizsgálatokat 
végeztek a hegyen, majd két évvel később védelmi javaslatot és 
kezelési tervet készítettek, az eredményeiket pedig szakcikkben, 
időszaki kiállításokon és ismeretterjesztő kiadványokban adták 
közre. Ezek a tevékenységek, a legújabb szakmai ismeretek 
képezték az alapját annak, hogy bevezessék a tanulókat a Pintér-
hegy élővilágának a megismerésébe.  

Felhívta a figyelmet, hogy a biodiverzitás csökkenésével 
alapvető ökológiai szolgáltatások szűnhetnek meg, melyek az 
emberi faj fennmaradását is megpecsételhetik. Éppen ezért 

fontos a közvetlen környezetünkben található természeti értékek 
megismerése, megóvása, és ehhez nyújtott segítséget a 
gimnázium által elnyert pályázat, amely során a tanulók a 
szakemberek vezetése mellett elmélyedhettek a terület 
természeti értékeinek a felkutatásában. Hozzátette, a kiállításra 
elkészült tablók jól példázzák a diákok ismereteinek sokrétű 
bővülését, a múzeum és a gimnázium együttműködését, melyre a 
továbbiakban is számítanak.  

Balázsné Györek Zsuzsanna iskolaigazgató is kiemelte a két 
intézmény között létrejött példaértékű együttműködést, és 
összességében elmondható, hogy jó kapcsolatot ápolnak a város 
valamennyi intézményével. Azért is fontos ez, mert ők oktatják, 
nevelik a gyerekeket, de vannak olyan ismeretek, amelyeket más 
szakemberek tudnak átadni az ifjúságnak. Szintén reményét 
fejezte ki, hogy a közös munka folyatódhat a jövőben.  

Az igazgatónő végül jutalmat adott át a közreműködő 
diákoknak, és kérte, hogy álljanak oda a saját maguk által 
elkészített tablóhoz, legyenek büszkék rá, ahogy ő is büszke a 
tanulóira, kollégáira. A közönség megtapsolta az alkotókat. KG  

 
 
Énekes kabócák győzelme  
 
Kilencedik alkalommal rendezte 
meg aszfaltrajz-versenyét az MTM 
Bakonyi Természettudományi 
Múzeuma a Múzeumok Őszi 
Fesztiválja programsorozat 
keretében. A rendezvénnyel az 
október 4-ei Állatok Világnapja 
előtt is tisztelegtek.  
 

Az általános iskolások számára 
meghirdetett versenyre tizenöt csapat 
nevezett. A dolgos és kreatív 
gyerekeknek köszönhetően megszépült 
a múzeum saroképülete előtti zsákutca.  

A témát minden alkalommal az év 
fajai adják, ez idén sem volt másként: a 
csapatok a törpeegér, a zöld küllő, a 
homoki gyík, a bodorka, az óriás 
énekeskabóca, a cickafark, az 
agrárkosbor, a nagylevelű hárs és az 

ízletes rizike, valamint az év 
ősmaradványa, az óriásszarvas közül 
választhattak, ennek jegyében készültek 
fel a szabadtéri alkotásra.  

A szervezők nem csak a technikai és 
művészi kivitelezést vették figyelembe 
az értékelésnél, hanem a természethű 
ábrázolást is. Oklevéllel és 
ajándéktárgyakkal jutalmazták az első 

három helyezett csapatot és különdíjak 
is kiosztásra kerültek az 
eredményhirdetésen. Senki sem ment 
haza üres kézzel, valamennyi résztvevő 
aktivitását elismerte a szervező 
intézmény.  

A versenyen első helyezést ért el a 
Borzavár-Porvai Német Nemzetiségi 
Nyelvoktató Általános Iskola „Énekes 
kabócák” elnevezésű csapata (Janus 
Petra, Kukoda Vivien, Hack Barnabás), 
második helyen végzett a Zirci Reguly 
Antal Német Nemzetiségi Nyelvoktató 
Általános Iskola „Kolibrik” csapata 
(Szecsődi Eszter Zsófia, Magashegyi 
Flóra, Szaller Sára), a harmadik helyet 
pedig a Reguly-sok „Zöld küllő” 
fantázianévvel szereplő csapata 
érdemelte ki (Turi Eszter, Jancsovics 
Fanni). Különdíjat vehetett át a szintén 
zirci Magnetit (Barabás Eszter, Nick 
Jázmin Mia). KG  

Dr. Kutasi Csaba múzeumigazgató, Tamási Ivett, az iskola vezető-helyettese 
és Balázsné Györek Zsuzsanna iskolaigazgató a közreműködő diákokkal  

A diákok az év állatait, növényeit jelenítették meg 
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Irodalmi és kulturális sokszínűség a zirci Könyvtári Napokon 
 
Ebben az évben már tizenhetedik alkalommal került sor az Országos 
Könyvtári Napok eseményeire. Az idei alkalom azért is volt kiemelkedő, 
mert országszerte 70. születésnapjukat ünneplik a megyei könyvtárak.  

 
1952-ben egy minisztertanácsi határozat rendelkezett a megyei könyvtárak 

létrehozásáról, amely elsőként Békéscsabán jött létre, a továbbiak többsége pedig 
októberben. Ezért sem véletlen az, hogy október hónap első hetére esik az Országos 
Könyvtári Napok programsorozat.  

A Békefi Antal Városi Könyvtár is kiemelten fontosnak tartja, hogy szükség van 
egy biztos pontra, a könyvtárra, amely mindenkinek egyforma esélyeket nyújt. Az 
Informatikai és Könyvtári Szövetség koordinálásával a hazai könyvtári rendszer idén 
is különleges, rendhagyó tartalommal töltötte meg az október eleji napokat. Ez 
Zircen sem volt másképp – ezen a héten valamennyi korosztálynak értékes témákban 
kínált programot az intézmény.  

Október 1-jén, a szombati nyitórendezvényen a pápai kötődésű Molnár Lajos 
Dulity-díjas festő- és grafikusművész alkotásaiból nyílt kiállítás, melyet dr. Hermann 
István, a pápai Jókai Mór Városi Könyvtár nyugalmazott könyvtárigazgatója nyitott 
meg. A zirci Békefi Antal Városi Könyvtár közművelődési klubtermének falain 
Molnár Lajos bravúros rajzkészségéről tanúskodó grafikai munkáit, íróportrékkal 
átszőtt festménycsokrát, valamint a jellegzetes magyar településforma, a tanya 
nehézségeinek megelevenedését a romló kapubejárat vagy az égbe süllyedő tanyáért 
fohászkodó gyászruhás anyóka képében is megcsodálhatta az érdeklődő közönség. A 
kiállításmegnyitót irodalmi összeállítás is színesítette. A kiállítás október 31-ig 
látogatható a könyvtár nyitvatartási idejében. 

Október 3-án délelőtt a Zirci Benedek Elek Óvoda és Bölcsőde Hóvirág 
Csoportjának gyermekei érkeztek a könyvtárba. A látogatás célja elsődlegesen az volt, 
hogy az óvodások közelebbről is megismerkedhessenek a helyi bibliotékával és a 
könyvek világával. A könyvtárismereti foglalkozás mesehallgatással kezdődött Csaba 
Lilla közreműködésével. A történetek nemcsak a szavakon, hanem a diafilmek képein 
keresztül is megelevenedtek a gyermekek számára. Ezt követően Jámbor Adrienn 
könyvtáros beszélgetett az ovisokkal, melyből kiderült, hogy a „Hóvirágok” közül 
többen is rendszeres látogatói Könyvtárunknak, akik szüleik segítségével a 
kölcsönzésben is jeleskednek. A késő délutáni órákban a zirci olvasóközönség 
körében is népszerű „Rizsporos Hétköznapok” című könyvsorozat szerzője, dr. Budai 
Lotti blogger, regényíró és nőtörténeti kutató volt az intézmény vendége. A sorozat 
harmadik része, mely az írónő könyvtári előadásának is kijelölte tárgykörét –„A női 
szexualitás története” – a következő altémára összpontosult: „Az apaági leszármazás, 
az ún. patrilineáris leszármazás hatása a női szexualitásra”. E terület a főként nőkből 
álló, érdeklődő közönséget mind lelkileg, mind szellemileg megmozgatta, mely 
rámutatott a múlt s a jelenkor jelenségeire is. Utóbbi spontán, kötetlen beszélgetést 
is életre hívott, amelynek során a jelenlévők bátran vállalták észrevételeiket vagy 
éppen véleményüket, amelyekre Budai Lotti készséggel és örömmel reflektált. 

Október 4-én Hofferné dr. Hanich Erika „Tisztelet az elődöknek, emlékül a 
jövőnek” című, bányászati témájú könyvének bemutatójára került sor. A könyv 
szerzője elmondta, nagyon sokan megkérdezték tőle, hogy nő létére miért fogott egy 
ilyen „férfias” témához, hiszen szakmai szempontból nem kötődik a bányászathoz. 
Édesapja viszont vájár volt, gyerekkorában szájtátva hallgatta a történeteit, bár akkor 
még nem gondolta, hogy egyszer majd egy könyvvel adózik az emlékének. 
Születésének századik évfordulójára egy húsz-huszonöt oldalas megemlékezést 
tervezett, de aztán úgy gondolta, hogy érdemes lenne édesapja egykori 
munkahelyéről, a dudari bányáról is írni. A szerző a könyv készülésének 
kulisszatitkaiba is beavatta a nagyérdeműt. 

Október 5-én délelőtt Fizl Kata „Kerekítő” baba-mama foglalkozással 
kapcsolódott a könyvtári hét tematikájához, melyen a három év alatti gyermekek és 
szüleik vettek részt. Délután dr. Kutasi Csaba entomológus „Biodiverzitás – Az 
élővilág sokszínűsége” című előadását hallgathatták meg az érdeklődők. Részben 
ehhez a témához kapcsolódóan lapszámunk 5. oldalán olvashatnak tudósítást 
„Csapatmunkával a biológiai sokféleség megőrzéséért” címmel.    

Október 7-én délelőtt Závada Péter kortárs költőt, drámaírót láttuk vendégül, 
akivel rendhagyó irodalomóra program keretében ismerkedhetett meg közelebbről a 
III. Béla Gimnázium, Művészeti Szakgimnázium és Alapfokú Művészeti Iskola három 
osztályának kilencven diákja. Závada Pétert egy gimnáziumi hölgykoszorú – 
Kenyeres Anna, Kiss Sarlott Melani és Varga Erzsébet diákok – kérdezték 
pályájának indulásáról, az írás melletti kezdeti elköteleződéséről. A hallgatóság olyan 
izgalmas kérdésekre is választ kaphatott a költőtől, hogy milyennek látja a kortárs 
költészetet, a kultúra szerepét napjainkban, illetve, hogy mit gondol az irodalom, a 
költészet jelentőségéről a mai „Instagram”-világunkban, s hogy e szál mentén 
milyennek vizionálja a líra jövőjét.  

A könyvtári napok több programeleméről is olvashatnak bővebb tudósítást Zirc 
város honlapján. CSABA LILLA 
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Régi zirci vendéglők és egy életre kelt cukrászda 
 
„Történetek a zirci ablakokból” címmel helytörténeti 
kiállítás-sorozat indult a Reguly Antal Múzeum és Népi 
Kézműves Alkotóházban. Elsőként a régi zirci 
vendéglők világába nyerhetünk bepillantást, a múzeumi 
kávézóban látható tárlat a Szent Mihály-napi 
programok keretében nyílt meg. 
 

A házigazda intézmény részéről dr. Vida Beáta megbízott 
igazgató köszöntötte a vendégeket a rendezvényen. 
Hangsúlyozta, a tradicionális Szent Mihály-nap az idei évben 
különös jelentőséggel bír a számukra, hiszen innentől kezdve 
teljes kapacitással működik a múzeum, minden a helyére került, 
a Látogatható Raktárt is újra lehet látogatni. Méltatta azt a 
közösségi összefogást, amely létrejött az új helytörténeti kiállítás 
körül. Ennek élén a nemrégiben Zirc város Pro Urbe 
Emlékérmével is kitüntetett Cuhavölgyi Klára áll, akinek a 
kutatásait, gyűjtéseit felbecsülhetetlen értéknek nevezte az 
intézmény vezetője.  

Dr. Vida Beáta elmondta, már az elejétől fogva tervezték, 
hogy kiállítások, kulturális események, irodalmi rendezvények 
helyszínévé teszik a múzeumi kávézót, nem véletlen, hogy a 
helytörténeti bemutatót is egy „kávéházi miliőben” tették 
közkinccsé, egyik munkatársuk ötlete révén pedig ablakok mögé 
helyezték el a tablókat. Egy zirci családtól kaptak információt 
arról, hogy egy kétszáz éves házban éppen nyílászárókat 
cserélnek, így hát régi ablakok mögé került a régi zirci világ.     

Pezsgő, élettel teli hétköznapokat, ünnepeket idéz ez a 
kiállítás városunk történetéből – mondta megnyitóbeszédében 
ifj. Répás Tibor, a zirci Hotel-Szarvaskút és Kemencés Étterem 
ügyvezetője. Ahogy olvashatjuk Cuhavölgyi Klára helytörténeti 
gyűjteményét, izgalommal és egy kicsit irigykedve képzeljük el 
azt a világot, amiben nagyszüleink, dédszüleink éltek – fűzte 
hozzá.  

A mai szemmel nézve szinte elképzelhetetlennek nevezte, 
hogy száz évvel korábban mennyi étterem, fogadó kínálata közül 
választhattak mind a környékbeli, mind az idelátogató vendégek. 
A szolgáltatások terén is 
nagyon széles volt a kínálat, 
több egységben zenés esteket, 
bálokat rendeztek. Könyvtárat, 
tekepályát, billiárdot, sőt még 
kaszinót, teniszpályát és 
strandolási lehetőséget is 
igénybe lehetett venni. „Sok 
minden megváltozott, sok 
minden változik. De az a példa, 
amit elődeink adtak nekünk, jó 
útmutató az előttünk álló 
nehézségekben” – 
hangsúlyozta Répás Tibor, és 
össze is hasonlította a régi 
vendéglátós világot a maival: 
őseink nem rendelkeztek olyan eszközökkel, ami életünk 
elengedhetetlen része, a hűtést például jégvermekben tárolt 
jégtömbökben oldották meg, és tették mindezt sikeresen. 
Beszállítói láncok nélkül ma már ellehetetlenülne egy egység 
üzemeltetése, korábban szinte kizárólag helyi termelőktől, 
piacon vásárolt terményekkel és többnyire az éttermek mellett 
működő mészárszékeknek köszönhetően tudták friss, minőségi 
alapanyagokkal ellátni a konyhát, kiszolgálni a vendégeket. Nem 
volt internet, nem volt telefon, mellyel manapság pár perc alatt 
leadhatják rendeléseiket a beszállítók felé, akkoriban kizárólag 
személyes felkeresés útján lehetett árut rendelni, vásárolni. De 
nemcsak a rendelések leadásánál nélkülözhetetlenek a mai kor 
vívmányai, hanem a vendégek fogadásánál is – mutatott rá: míg 
mostanság perceken belül tudunk árajánlatok közül választani és 
lefoglalni szoba-éjszakákat, régen csak levelezőlap segítségével 
volt erre lehetőség. Napjaink legfájóbb témája, az 
energiagazdálkodás kapcsán pedig megjegyezte, hogy elődeink 
fatüzelésű sparhelten sütöttek, főztek, s szinte földgáz nélkül 
fűtötték az épületet, igaz nem huszonnégy-huszonöt fokon.  

A vendéglátós szakember beszélt arról is, hogy a hétköznapi 
feladatokon felül még két világháború és súlyos gazdasági válság 

is nehezítette a fennmaradását azoknak, akiknek emléket 

állítanak az ablakok mögötti tablók. Mindezeket összegezve 
hangsúlyozta, hogy a megpróbáltatások többségére mindig van 
egy jó válasz, egy jó megoldás. Reményét fejezte ki, hogy a 
gyűjteményt megtekintők őhozzá hasonlóan át tudják érezni a 
korabeli lelkes és kitartó vendégszerető munkát, végül gratulált a 
kiállítás kapcsán létrejött közösségi összefogáshoz.  

A megnyitót követően Cuhavölgyi Klára tartott tárlatvezetést 
a közönségnek, sok érdekes történettel nyitotta ki a vendéglős 
történetek ablakait. Szintén az ő gyűjtése nyomán kelt életre a 
Liget cukrászda. A Piedl Bandi bácsi egykori vendéglátóhelyén 
kapható édességeket, a homokzsákot és a helyi legenda alapján 
még az ősök által hozott ulmi kenyeret egy példás együttműködés 
eredményeként a PSZC Reguly Antal Szakképző Iskola és 
Kollégium cukrász tanulói készítették el szakoktatójuk 
vezetésével a korabeli receptek alapján. Az alkotóház 
mézeskalácsos műhelyében, egyfajta látványkonyhában az 
érdeklődők megtekinthették, hogyan készülnek a sütemények és 
meg is kóstolhatták a régi zirci cukrászda édes ízeit.  

 

 
Boross László nézi, ahogy a szakképző iskola diákjai készítik a nagypapája, 
Piedl András egykori cukrászdájában kapható süteményeket 

 
A Reguly Antal Múzeum és Népi Kézműves Alkotóház 

további programokkal is készült Szent Mihály napjára. A 
Dubniczay-teremben Földi Bálint Szent György-hegyi borász 
tartott előadást a borról és a borkészítésről, kísérőprogramként 
borkóstolóra is sor került. Szüreti tematikájú műsorával emelte 
az ünnep fényét a Zirci Városi Vegyeskórus.  

A Zirci Piac is csatlakozott a rendezvényhez, a széles 
termékkínálat mellett „Kukoricázz velünk” címmel játékos 
családi programmal, bababörzével várták az érdeklődőket a 
piacot üzemeltető Vidéken Bénázók Egyesület szervezésében.  

Wolfné Litter Beáta, a Békefi Antal Városi Könyvtár, 
Művelődési Ház és Stúdió KB munkatársának vezetésével 
különböző népi játékokban lelhették meg örömüket a gyerekek a 
piac melletti területen. Halászat, erőpróba, célba dobás is 
szerepelt az „Őszölő” programban. KG 

Cuhavölgyi Klára, lapunk helytörténeti cikkírója rendkívül értékes 
gyűjteménnyel örvendezteti meg a zircieket, történeteit fotók is illusztrálják 
 



Móricz Jánosné Rommer Gabriella  
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A gyógyítás gyémánttal ékesített útja PORTRÉ 
 
Hatvan éve érdemelte ki orvosi diplomáját dr. Hevesi 
Gusztáv nyugalmazott orvos, városunk díszpolgára, aki 
ez alkalomból átvehette a gyémántdiplomáját. A Doktor 
Úr október 3-án töltötte be 87. életévét. Isten éltesse!  

 
1961-ben vehette át orvosi diplomáját a Pécsi 

Tudományegyetemen, gyémánttá tehát a tavalyi évben változott 
a gyógyításra feljogosító okmány, de a járványhelyzet miatt akkor 
elmaradt ennek kiosztása. Később az egyetem postai úton 
juttatta el a latin feliratú oklevelet és egy újságot, melyben 
megörökítették az új gyémántdiplomások nevét.  

Annak ellenére, hogy nem volt orvos a családban, Guszti 
bácsinak már kisgyerekkorában megtetszett ez a hivatás, segíteni 
a beteg embereken, így hát nem is lehetett kérdés, hogy a 
gyógyítás útjára lép. Már az általános iskolában is ilyen 
irányultságot vett, a középiskolát Pápán végezte, majd ezt 
követően nyert felvételt a pécsi egyetemre, melyet „Cum Laude” 
minősítéssel abszolvált. Visszaemlékszik a második világháború 
éveire, a nehéz anyagi körülményekre, amikor édesapja 
katonaként fogságba esett és édesanyjuk egyedül nevelte a 
három gyermeket, valamint az árván maradt öccsét.      

Guszti bácsit a diploma megszerzését követően behívták 
tartalékos katonatisztnek, ekkor központi oktatáson és 
gyakorlaton vett részt.  

A hivatását abban az időszakban kezdte meg Zircen, amikor 
a bányászok letelepedésének következtében a település 
lakosságszáma évről évre gyarapodott. Ráadásul a III. számú 
körzetben végezte praxisát, amely folyamatosan fejlődött az 
építkezések miatt: hozzátartozott az Iker-telep, a Bakonybéli út 
környéke és a közeli puszták lakosságát is el kellett látnia. 
Megkönnyítette a dolgot, hogy a házasságkötést követően 
sikerült beszerezniük egy autót. Délelőtt Zircen rendelt, délután 
a vidéket járta, az első tíz évben pedig az ügyelet is a körzeti 
orvosok feladatai közé tartozott. Akkoriban még a nagy bakonyi 
telek is nehezítették a helyzetet, előfordult, hogy a hókotró 
segítségével tudott csak kiszállni a betegekhez. A forgalmuk 
akkor csökkent valamelyest, amikor a kezdeményezésére 
háromról négyre növelték a körzetek számát.  

Érdekesség, hogy az ötvenegy éves szakmai pályafutást 
három tizenhét éves ciklusra lehet felosztani: az első a körzeti 
orvosi időszak, majd ehhez még hozzájött a családorvosi 
szolgálat. A következő tizenhét esztendőben – az üzemorvos-
tanból történő szakvizsga megszerzését követően – a zirci 
termelőszövetkezetnek és a Mezőgépnek volt az üzemorvosa dr. 
Hevesi Gusztáv, majd – már a nyugdíjas évek mellett – a 
foglalkozás-egészségügyi szakrendelést vezette Zircen. A fél 
évszázadot felölelő hivatása során a statisztikai adatokat 

figyelembe véve közel ötszázezerre becsüli a betegekkel való 
találkozások számát.  

Azt mondja, régi vágya teljesült azzal, hogy gyógyíthatott, és 
bár voltak kihívások a működési feltételeket és esetenként a 
higiéniai viszonyokat illetően, sikerült felülkerekedni ezeken, 
személyének és munkájának elismerése lelki erőt adott a 
folytatáshoz. Kiemeli, hogy a pályatársaitól is sok támogatást 
kapott Zircen, példaképének tartja dr. Luksz Sándor egykori 
kórházigazgatót, aki gyermekkorában meg is operálta és a 
szakmában tőle érkezett a legtöbb segítség. Dr. Monszpart László 
igazgatót is megemlíti, akivel a sors már az egyetemi évei alatt 
összehozta, gyakorlati oktatójuk volt a szintén nagy 
szaktekintélyű sebész.    

Számos kitüntetéssel díjazták a munkáját, s hangsúlyozza, 
hogy ezek közül a helyi elismerésekre a legbüszkébb. 2004-ben 
Zirc Város Díszpolgárává avatták. Az egészségügyi 
minisztériumtól kiérdemelte a „Kiváló Orvos” címet és egy 
dicséret is érkezett a szaktárcától. A honvédelmi minisztertől is 
kapott egy rangos elismerést, a magyar vöröskereszt országos 
kitüntetését is megtiszteltetésnek érzi, és a maguk módján az 
üzemek is gondoskodtak mindig a munkája megbecsüléséről.  

Tíz éve fejezte be aktív pályafutását, de azt mondja, nincs 
olyan időszak a nap huszonnégy órájában, amikor unatkozna. 
Orvosi, egészségügyi magazinok, folyóiratok előfizetője – van 
olyan, amit ajándékba kap –, folyamatosan nyomon kíséri az 
orvostudomány fejlődését. Jár templomba, olvas evangélikus 
lapot is. Feleségével hatvanhárom éve élnek boldogan együtt, 
házasságukból két gyermek született, négy unokával és két 
dédunokával büszkélkedhetnek. KG  

 
 

Hatvan év után találkoztak a Reguly-s diákok 
 

Mi, akik 1962-ben fejeztük be az általános iskolai 
tanulmányainkat, 60 év eltelte után újra találkoztunk, 2022. 
augusztus 30-án. Volt 40 éves, 50 éves, 55 éves találkozónk, 
hálásak vagyunk a sorsnak, hogy egy ilyen szép kerek évforduló 
(„60” év) alkalmából is – akik tudtunk – újra összejöttünk.  

Zirci iskolánk épülete előtt találkoztunk és utána a nemrégen 
megnyitott Apátsági Sörház 1735 étteremben folytatódott a 
találkozónk – nagyon szép és jó kiszolgálásban volt részünk. 23 fő 
tudott részt venni a találkozón, közülük Budapestről, 
Veszprémből, Gödöllőről, Tapolcáról is érkeztek Zircre. 21 fő 
egykori osztálytársunkról csak megemlékezni volt lehetőségünk, 
ők már elhagyták a földi létet. Barcsai Irénke néni volt az 
osztályfőnökünk. Szigorú, de nagyszerű pedagógusok tanítottak 
bennünket. Így, 60 év után arról számoltunk be egymásnak, hogy 
milyen az egészségügyi állapotunk, hány unokánk van, és vannak 
köztünk olyanok is, akik már dédunokákkal is büszkélkedhetnek. 

Nagyszerű hangulatban telt a találkozó. Az apátsági udvari 
osztályfotózás után ragyogó hangulatban idéztük fel a múltat, az 
együtt töltött évek eseményeit. Úgy köszöntünk el egymástól, 
hogy három év múlva újra találkozunk. 

Dr. Hevesi Gusztáv, városunk díszpolgára a gyémántdiplomával 
 

A 60 éves osztálytalálkozó résztvevői az apátsági udvarban (Fotó: Boross László) 


